
    

HLAVNÍ MĚSTO PRAHA  

MAGISTRÁT HLAVNÍHO MĚSTA PRAHY  

Zápis z jednání 

 
Pro Protidrogová komise Rady HMP 

Přítomni 
Mgr. Ondřej Počarovský, PhDr. Ivan Douda, Mgr. Nina Janyšková, Mgr. Aleš Kuda, 
Mgr. Sylva Majtnerová Kolářová, Mgr. Tomáš Řezník, Mgr. Jindřich Vobořil, 
Mgr. Jan Žufníček 

Omluveni 
Ing. Ivo Kačaba, doc. MUDr. PhDr. Kamil Kalina, CSc., MUDr. Hana Karbanová, 
prof. PhDr. Michal Miovský, Ph.D., PaedDr. Martina Richterová Těmínová, 
MUDr. Běla Studničková 

Věc 
Zápis z 8. jednání Protidrogové komise Rady HMP, které se konalo dne 
15. 7. 2013 od 15 hodin v prostředním salonku primátora v budově Nové radnice,  
Praha 1, Mariánské nám. 2. 

Zpracoval MUDr. Alena Weberová Počet stran 5  Datum 16. 7. 2013 

 

  

Jednání zahájil v 15.05 předseda komise Mgr. Počarovský, přítomno 7 členů ze 14, komise není schopna 
usnášet se.  

V úvodu jednání předseda komise Mgr. Ondřej Počarovský přivítal radního doc. Ing. Mgr. Martina 
Dlouhého, Dr., MSc., v jehož gesci je zdravotnictví, sociální politika a bydlení. 

Dr. Douda podal informaci o nedobrovolné hospitalizaci klienta metadonové substituce v Psychiatrické 
léčebně Bohnice (nově Psychiatrická nemocnice Bohnice), klient v důsledku hospitalizace vypadl 
z programu, navíc byl propuštěn se zavádějícím zákazem medikace skupinou preparátů, z níž je i v jeho 
případě indikovaná substituční látka. Vzhledem k tomu, že se dr. Karbanová omluvila z jednání komise, 
nelze problém konkrétně řešit. 

V 15.11 se dostavil na jednání Mgr. Vobořil, přítomno 8 členů, komise je schopna usnášet se. 
Přítomní viz prezenční listina, která je součástí zápisu. 

Program jednání: 

1. Schválení programu jednání 
2. Schválení zápisu z jednání PK RHMP dne 17. 6. 2013 
3. Koncepční materiály protidrogové politiky HMP na období 2013 až 2020 
4. Zdravé město Praha 2014 
5. Odměny za činnost v sekcích 
6. Rozpočet kap. 0504, §3541 – rok 2013 
7. Rozpočet kap. 0504, §3541 – návrh pro rok 2014 
8. Zprávy z jednání sekcí 
9. Aktuální informace 

ad 1. Schválení programu jednání 

Ověřovatelem zápisu je předsedou navržena Mgr. Janyšková. 
Schválení programu bez námitek. 

Hlasování v 15.12 hod., přítomno 8 členů, pro hlasovalo 8 členů. 
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ad 2. Schválení zápisu z jednání PK RHMP dne 17. 6. 2013 

Schválení zápisu bez námitek. 

Hlasování v 15.13 hod., přítomno 8 členů, pro hlasovalo 8 členů. 

ad 3. Koncepční materiály protidrogové politiky HMP na období 2013 až 2020 

Mgr. Počarovský upozornil na obdržený materiál Plán primární prevence rizikového chování hlavního 
města Prahy na období 2013-2015. Podle data schválení 11. 7. 2013 Ing. H. Prokopovou Nesrstovou, 
pověřenou řízením odboru ZSP MHMP od 1. 7. 2013, proběhlo v době její nepřítomnosti z důvodu 
dovolené. Zajímá ho proto, kdo materiál skutečně vytvořil a schválil. 

Mgr. Janyšková a Mgr. Žufníček se ohradili proti tomu, že jsou uvedeni jako zpracovatelé materiálu, 
aniž by materiál dostali alespoň ke konzultaci. Zpracovatelé sice použili jejich dříve zveřejněné 
materiály v textu, ale pouze jako citace. 

Mgr. Janyšková uvedla, že není jasné s jakým cílem či podle jakého zadání byl materiál zpracován. Nyní 
zveřejněný je kompilátem předchozích, aniž by byly některé údaje aktualizovány, např. údaje z výroční 
zprávy, adresáře atd. Obdobný plán prevence byl narychlo zpracován ve druhé polovině roku 2012. 
MŠMT zaslalo osnovu a odevzdáním plánu podmínilo přijetí žádostí škol a školských zařízení kraje 
Praha do svého dotačního řízení pro rok 2013. Plán zpracovalo oddělení prevence s využitím některých 
materiálů - Výroční zprávy o realizaci protidrogové politiky v roce 2011, hodnotících analýz sekce 
primární prevence a dotazníkového šetření, které provedlo Pražské centrum primární prevence. 
Současný materiál není strukturován, data nejsou aktualizována, nepřináší žádný výhled, neobsahuje 
jasný akční plán na dobu trvání včetně financování. Plán neprošel standardními procesy schvalování 
koncepčních materiálů HMP (komise - Rada HMP - ZHMP). 

Mgr. Žufníček uvedl, že jako zpracovatelé za Pražské centrum primární prevence (PCPP) jsou uvedeny 
osoby, které zde již v roce 2013 nepracují. Materiál se skládá ze dvou částí, faktický plán tvoří cca jednu 
stranu ze 48. 

Mgr. Počarovský doplnil, že ani uvedené seznamy organizací působících v oblasti primární prevence 
nejsou aktuální ani smysluplné v souvislosti s primární prevencí. 

Mgr. Majtnerová Kolářová konstatovala, že problémy s koordinací primární prevence trvají již roky 
a ani letos nedošlo k očekávanému zlepšení. Zajímalo by ji, jak jednotlivé školy naplňují programy 
primární prevence, protože komise nemá k dispozici konkrétní data. 

Mgr. Kuda připomněl, že dlouhou dobu trvající problém mělo vyřešit zřízení PCPP, které by zajistilo 
kvalitu primární prevence. Praha má primární prevenci jako součást protidrogové politiky, proto je 
potřeba, aby úřad pracoval správně a přesně. 

Mgr. Počarovský se domnívá, že krajský školský koordinátor by měl být propojen s PCPP. 

Usnesení: 
1. PK RHMP neschvaluje Plán primární prevence rizikového chování hlavního města Prahy na období 
2013-2015 a zároveň upozorňuje na to, že plán nebyl a nemohl být schválen Ing. H. Prokopovou 
Nesrstovou, pověřenou řízením ZSP MHMP, přesto byl takto předložen. 

Hlasování v 15.35, přítomno 8 členů, pro hlasovalo 8 členů. 

2. PK RHMP žádá krajskou protidrogovou koordinátorku a PCPP o zpracování plánu primární prevence 
rizikového chování v souladu s připraveným materiálem Protidrogová politika hl. m. Prahy na období 
2013 až 2020. 

T.: 30. 9. 2013 

Hlasování v 15.45, přítomno 8 členů, pro hlasovalo 8 členů. 

Mgr. Janyšková předložila zásadní dokumenty pro protidrogovou politiku na období 2013-2020 - 
koncepci, strategii a akční plán. V souladu s předchozími požadavky komise oddělila teoretickou část od 
strategie a akčního plánu, připravila finanční rozvahy pro jednotlivé cíle a úkoly. Nyní očekává 
připomínky k jednotlivým materiálům, zejména upřesnění nákladovosti. 
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Mgr. Vobořil informoval o zpracování finančního návrhu pro cíle státní politiky. Doporučuje zpracovat 
finanční návrhy pro realizaci pražské politiky jako maximální. 

Úkol: 
Připomínky k protidrogové politice – koncepci, strategii a akčnímu plánu – je třeba zaslat do 31. 7. 2013 
Mgr. Janyškové elektronicky, aby je mohla zapracovat a na dalším jednání komise mohly být materiály 
schváleny. 

ad 4. Zdravé město Praha 2014 

Mgr. Janyšková sdělila, že materiál k vyhlášení programu I. a II. byl zpracován jako jeden tisk R-10300 
a předán k připomínkování. Zpracovatelem tisku určila vedoucí odd. prevence Mgr. Nožířová 
protidrogovou koordinátoru Mgr. Janyškovou. Mgr. Bartůňková byla vyzvána k poskytnutí podkladů pro 
I. program „ZMP 2014“. Materiály pro společné vyhlášení byly upraveny v souladu s požadavkem 
komise na jednotný vzhled a ke zpracování tisku je dodalo PCPP.  

ad 5. Odměny za činnost v sekcích  

Mgr. Janyšková informovala, že vedoucí sekcí návrhy dosud nedodali. Dotazník byl rozeslán spolu 
s pozvánkou k červencovému jednání komise. Mgr. Janošková potřebuje orientační informaci, aby se 
mohl racionálně dočerpat rozpočet na rok 2013. Základem určení návrhu pro výši odměn je počet a 
délka jednání sekcí, dále pak hodinové dotace pro mimořádné úkoly. Hodiny je nutno spočítat pro 
uzavření DPP. 

Hodinová sazba je stanovena na 500 Kč a je stejná jako v letech 2010-2011. 

Úkol: 
Vedoucí sekcí zašlou své návrhy do 31. 7. 2013 Mgr. Janyškové elektronicky. 

ad 6. Rozpočet kap. 0504, §3541 Protidrogová politika HMP – pro rok 2013 

Mgr. Janyšková rozeslala oznámení specializovaným organizacím, že HMP je připraveno hradit 30 % 
povinných nákladů na certifikace služeb. Protože HMP má certifikace jako podmínku k získání dotací ze 
svého rozpočtu, přispívá na certifikaci jen těm organizacím, které v grantovém řízení podporuje. 
Celkové náklady je nutné zjistit včas, aby bylo možné uzavřít čerpání pro rok 2013. 

Mgr. Vobořil sdělil, že RV KPP zajišťuje certifikace, a má proto přehled o požadavcích na financování. 
Data za HMP Mgr. Janyškové poskytne. 

Po upřesnění výše zůstatku finančních prostředků v kapitole komise na příštím jednání určí způsob jeho 
využití v souladu s pravidly financování aktivit z rozpočtu HMP. 

ad 7. Rozpočet kap. 0504, §3541 Protidrogová politika HMP – návrh pro rok 2014 

Členové komise obdrželi návrh spolu s pozvánkou k jednání. Celkový návrh rozpočtu vychází z nových 
strategických materiálů, kromě udržení stávající sítě služeb zohledňuje i potřebný rozvoj kapacity služeb 
a doplnění o další potřebné články. Doporučuje též alokování finančních prostředků pro městské části. 

Rozvinula se debata o možné podpoře programů i vlastních aktivit městských částí (MČ). Základními 
diskutovanými otázkami bylo, zda udělit či neudělit dotaci a pokud ano, zda má být jako v minulosti, 
plošná pro všechny MČ Praha 1-22 nebo podle nějakého kritéria odstupňovaná. Další otázkou je, zda 
dotaci účelově vymezit jen na určitý typ programu, např. na specifickou primární prevenci.  

Mgr. Janyšková upozornila, že většina MČ využívá dotaci z HMP právě jen na specifickou primární 
prevenci, ale některé MČ z ní financují i jiné protidrogové služby, které mají na svém území nebo jejichž 
realizaci chtějí, např. terénní programy. Navrhuje podpořit realizaci protidrogových aktivit na MČ, ale 
na základě mini projektu, který by podala každá MČ. Vidí v tom výhodu jasného cíle užití finančních 
prostředků, možnost ovlivnit podporované typy služeb a určitě i pomoc protidrogovým koordinátorům 
MČ při obhajobě správného užití dotace, kdy koordinátor je garantem, ale často je nucen prostředky 
využívat i na nespecifickou prevenci či na jiné účely. Podání projektu by zlepšilo plánování služeb na 
MČ a nedocházelo by ke zbytečnému plýtvání nedočerpáním a vracením části dotace. 
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Mgr. Počarovský doporučuje ponechat 1,1 mil. Kč pro MČ a doporučuje upravit pravidla a podmínky 
pro čerpání. 

V každém případě je nutné stanovit MČ přesná pravidla pro efektivní čerpání. Mgr. Janyšková připraví 
spolu s PCPP informační materiál pro potřeby MČ v oblasti všech typů protidrogových služeb, zejména 
se zaměřením na specifickou primární prevenci. Dále zpracují návrh metodiky a formuláře pro MČ 
k žádosti o dotaci z rozpočtu HMP pro rok 2014. 

Usnesení: 
PK RHMP schvaluje návrh rozpočtu ve variantě 1 v celkové výši 50,1 mil. Kč a doporučuje jej takto 
předložit v rozpočtu odboru ZSP MHMP. 

Hlasování v 16.39, přítomno 8 členů, pro hlasovalo 8 členů. 

ad 8. Zprávy z jednání sekcí 

Sekce primární péče 
Sekce zpracovala podklady, metodiku pro předkladatele a formuláře, pro vyhlášení grantového řízení 
Zdravé město Praha 2014 – I. program podle úkolu komise ze 17. 6. 

Sekce Harm Reduction (HR) 
Začala opiová sezóna, je nutno počítat s novou drogou “Funky“. Pokud se nová droga rozšíří, lze 
očekávat nárůst zánětlivých kožních komplikací, které je nutno léčit antibiotiky. Dr. Herzog dostal za 
úkol zpracovat informaci pro klienty, které by mohly být distribuovány jako leták podobně jako při 
subutexové krizi. Dr. Douda se domnívá, že informace o možných komplikacích se mezi klienty rychle 
šíří spontánně. 

Dostupnost zdravotní péče pro závislé by se mohla zajistit prostřednictvím zdravotnického zařízení 
Městská poliklinika Praha, která je příspěvkovou organizací hl. m. Prahy. Navrhuje, aby ředitelka 
odboru ZSP MHMP tuto možnost s vedením zařízení projednala. Provoz specializované chirurgické 
ordinace v odpoledních hodinách by odlehčil ordinaci lékaře SANANIM. Organizace Lékaři bez hranic 
je ochotna pomoci zprostředkováním dobrovolníků – chirurgického personálu. V otázce zajištění 
gynekologické péče jedná s organizací Rozkoš bez rizika, která má registrovanou ordinaci pro 
prostitutky. 

Jednání sekce HR dne 2. 7. se zúčastnila MUDr. Škaloudová, která pracuje ve sdružení SANANIM. 
Nejčastější zdravotní komplikace, které si vyžadují lékařský zásah, jsou abscesy, flegmony, těžká kožní 
postižení. 

ad 9. Aktuální informace 

• Nedobrovolná hospitalizace 

Dr. Douda upozornil na nesprávný postup při řešení situace léčeného klienta, který byl nedobrovolně 
hospitalizován v PNB, tím vypadl z programu a je znovu na ulici. Je tedy potřeba řešit s lůžkovými 
psychiatrickými zařízeními postup v případě klientů na substituci. Komisi bude o kauze informovat také 
MUDr. Karbanová za PNB. 

• Lokalita Boršov 

Mgr. Janyšková informovala, že každý týden dostává ze střediska hlášení o situaci a přehled 
o kontrolách jeho okolí, kterou pracovníci pravidelně provádějí. Za toto zodpovědné jednání a podávání 
informací jim velmi děkuje. V důsledku spojeného provozování služeb je lokalita již dlouhodobě 
přetížena, personál je přetažený a nervózní, obyvatelé v okolí také. Na základě jednání sekce HR ze dne 
21. 6. domluvila s ředitelem Obvodního ředitelství Městské policie hl. m. Prahy spolupráci, která v první 
fázi spočívá ve zvýšeném dohledu na veřejný pořádek v okolí střediska uniformovanými strážníky.  

V této souvislosti se předseda komise Mgr. Počarovský zeptal, jak vypadá plánované přestěhování do 
Nemocnice Na Bulovce (NNB). Dr. Douda nemá žádné nové informace. Radní Dlouhý sdělil, že plánuje 
ještě tento týden situaci přímo v NNB prověřit, informaci komisi potom podá. 
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V 16.45 odešel dr. Douda, přítomno 7 členů, komise není usnášeníschopná. 

• Protidrogový vlak 

Mgr. Janyšková dostala za úkol vyjádřit se k projektu Protidrogový vlak. Dopis se žádostí, aby odborníci 
a odborné instituce, kteří v minulosti poskytli záštitu projektu, svou odbornou garanci přehodnotili, byl 
zaslán datovou schránkou na MHMP ze sekretariátu RV KPP. V rozdělovníku je uveden současný 
primátor RNDr. Hudeček, PhD., který se k projektu nikdy nevyjadřoval. Bývalý primátor MUDr. Bém 
nad projektem přijal záštitu. 
V minulosti bylo stanovisko kraje hl. m. Praha k projektu negativní.  

Mgr. Janyšková zjišťovala, jak projekt funguje. Autor projektu se nedohodl s realizátorem a projekt je 
pozastaven. Nicméně Středočeský kraj tento projekt neustále financuje a nepodporuje jinou 
protidrogovou prevenci na svém území. 
 
 
 
 
 
Jednání bylo ukončeno v 17.05 hod. 
 
 
Zapsala MUDr. Alena Weberová, tajemnice PK RHMP. 
 
 
 
Zápis ověřila: 
 
 
  ..................................................   ..................................................  
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	Připomínky k protidrogové politice – koncepci, strategii a akčnímu plánu – je třeba zaslat do 31. 7. 2013 Mgr. Janyškové elektronicky, aby je mohla zapracovat a na dalším jednání komise mohly být materiály schváleny.
	Mgr. Janyšková sdělila, že materiál k vyhlášení programu I. a II. byl zpracován jako jeden tisk R-10300 a předán k připomínkování. Zpracovatelem tisku určila vedoucí odd. prevence Mgr. Nožířová protidrogovou koordinátoru Mgr. Janyškovou. Mgr. Bartůňko...
	Mgr. Janyšková informovala, že vedoucí sekcí návrhy dosud nedodali. Dotazník byl rozeslán spolu s pozvánkou k červencovému jednání komise. Mgr. Janošková potřebuje orientační informaci, aby se mohl racionálně dočerpat rozpočet na rok 2013. Základem ur...
	Hodinová sazba je stanovena na 500 Kč a je stejná jako v letech 2010-2011.
	Úkol:
	Vedoucí sekcí zašlou své návrhy do 31. 7. 2013 Mgr. Janyškové elektronicky.
	Mgr. Janyšková rozeslala oznámení specializovaným organizacím, že HMP je připraveno hradit 30 % povinných nákladů na certifikace služeb. Protože HMP má certifikace jako podmínku k získání dotací ze svého rozpočtu, přispívá na certifikaci jen těm organ...
	Mgr. Vobořil sdělil, že RV KPP zajišťuje certifikace, a má proto přehled o požadavcích na financování. Data za HMP Mgr. Janyškové poskytne.
	Po upřesnění výše zůstatku finančních prostředků v kapitole komise na příštím jednání určí způsob jeho využití v souladu s pravidly financování aktivit z rozpočtu HMP.
	Členové komise obdrželi návrh spolu s pozvánkou k jednání. Celkový návrh rozpočtu vychází z nových strategických materiálů, kromě udržení stávající sítě služeb zohledňuje i potřebný rozvoj kapacity služeb a doplnění o další potřebné články. Doporučuje...
	Rozvinula se debata o možné podpoře programů i vlastních aktivit městských částí (MČ). Základními diskutovanými otázkami bylo, zda udělit či neudělit dotaci a pokud ano, zda má být jako v minulosti, plošná pro všechny MČ Praha 1-22 nebo podle nějakého...
	Mgr. Janyšková upozornila, že většina MČ využívá dotaci z HMP právě jen na specifickou primární prevenci, ale některé MČ z ní financují i jiné protidrogové služby, které mají na svém území nebo jejichž realizaci chtějí, např. terénní programy. Navrhuj...
	Mgr. Počarovský doporučuje ponechat 1,1 mil. Kč pro MČ a doporučuje upravit pravidla a podmínky pro čerpání.
	V každém případě je nutné stanovit MČ přesná pravidla pro efektivní čerpání. Mgr. Janyšková připraví spolu s PCPP informační materiál pro potřeby MČ v oblasti všech typů protidrogových služeb, zejména se zaměřením na specifickou primární prevenci. Dál...
	Usnesení:
	PK RHMP schvaluje návrh rozpočtu ve variantě 1 v celkové výši 50,1 mil. Kč a doporučuje jej takto předložit v rozpočtu odboru ZSP MHMP.
	Hlasování v 16.39, přítomno 8 členů, pro hlasovalo 8 členů.
	Sekce primární péče
	Sekce zpracovala podklady, metodiku pro předkladatele a formuláře, pro vyhlášení grantového řízení Zdravé město Praha 2014 – I. program podle úkolu komise ze 17. 6.
	Sekce Harm Reduction (HR)
	Začala opiová sezóna, je nutno počítat s novou drogou “Funky“. Pokud se nová droga rozšíří, lze očekávat nárůst zánětlivých kožních komplikací, které je nutno léčit antibiotiky. Dr. Herzog dostal za úkol zpracovat informaci pro klienty, které by mohly...
	Dostupnost zdravotní péče pro závislé by se mohla zajistit prostřednictvím zdravotnického zařízení Městská poliklinika Praha, která je příspěvkovou organizací hl. m. Prahy. Navrhuje, aby ředitelka odboru ZSP MHMP tuto možnost s vedením zařízení projed...
	Jednání sekce HR dne 2. 7. se zúčastnila MUDr. Škaloudová, která pracuje ve sdružení SANANIM. Nejčastější zdravotní komplikace, které si vyžadují lékařský zásah, jsou abscesy, flegmony, těžká kožní postižení.
	 Nedobrovolná hospitalizace
	Dr. Douda upozornil na nesprávný postup při řešení situace léčeného klienta, který byl nedobrovolně hospitalizován v PNB, tím vypadl z programu a je znovu na ulici. Je tedy potřeba řešit s lůžkovými psychiatrickými zařízeními postup v případě klientů ...
	 Lokalita Boršov
	Mgr. Janyšková informovala, že každý týden dostává ze střediska hlášení o situaci a přehled o kontrolách jeho okolí, kterou pracovníci pravidelně provádějí. Za toto zodpovědné jednání a podávání informací jim velmi děkuje. V důsledku spojeného provozo...
	V této souvislosti se předseda komise Mgr. Počarovský zeptal, jak vypadá plánované přestěhování do Nemocnice Na Bulovce (NNB). Dr. Douda nemá žádné nové informace. Radní Dlouhý sdělil, že plánuje ještě tento týden situaci přímo v NNB prověřit, informa...
	V 16.45 odešel dr. Douda, přítomno 7 členů, komise není usnášeníschopná.
	 Protidrogový vlak
	Mgr. Janyšková dostala za úkol vyjádřit se k projektu Protidrogový vlak. Dopis se žádostí, aby odborníci a odborné instituce, kteří v minulosti poskytli záštitu projektu, svou odbornou garanci přehodnotili, byl zaslán datovou schránkou na MHMP ze sekr...
	V minulosti bylo stanovisko kraje hl. m. Praha k projektu negativní.
	Mgr. Janyšková zjišťovala, jak projekt funguje. Autor projektu se nedohodl s realizátorem a projekt je pozastaven. Nicméně Středočeský kraj tento projekt neustále financuje a nepodporuje jinou protidrogovou prevenci na svém území.
	Jednání bylo ukončeno v 17.05 hod.

